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I Z V J E Š T A J 

o učešću delegacije Skupštine Crne Gore na 

PROLJEĆNJEM ZASIJEDANJU PARLAMENTARNE SKUPŠTINE NATO 

održanom u periodu 30. maj-1. jun 2014. godine 

Viljnus, Republika Litvanija 

 

  

Proljećnje zasijedanje Parlamentarne skupštine NATO odrţano je u periodu 30. maj-1. 

jun 2014. godine u Viljnusu i okupilo je oko 360 parlamentaraca iz Sjevernoatlantskog saveza i 

partnerskih zemalja. 

Ispred Skupštine Crne Gore u radu skupa su učestvovali članovi Stalne delegacije pri 

Parlamentarnoj skupštini NATO Borislav Banović i Obrad Mišo Stanišić, dok je u svojstvu 

sekretara delegacije Proljećnjem zasijedanju prisustvovala savjetnica u Odboru za bezbjednost i 

odbranu Vera Damjanović. 

*** 

Proljećnje zasijedanje Parlamentarne skupštine NATO počelo je sastankom sekretara 

delegacija na kome je predstavljen Nacrt plana rada Stalnog komiteta, organizacioni elementi 

skupa, kao i aktivnosti Parlamentarne skupštine NATO u narednom periodu. S tim u vezi, 

prezentovane su realizovane pripreme za 60. Godišnje zasijedanje Parlamentarne skupštine 

NATO, čije je odrţavanje planirano za period od 21. do 24. novembra 2014. godine u Hagu. 

Prvog dana skupa odrţana je plenarna sjednica na kojoj su govorili predsjednik 

Parlamentarne skupštine NATO Hugh Bayley, predsjednica Parlamenta Republike Litvanije 

Loreta Grauţinienė, predsjednik Vlade Republike Litvanije Algirdas Butkevičius i sekretar 

Savjeta za nacionalnu bezbjednost i odbranu Ukrajine, Andriy Parubiy. 

U uvodnom izlaganju predsjednik Parlamentarne skupštine NATO Hugh Bayley se 

osvrnuo na situaciju u Ukrajini i istakao da je odluka ruskih poslanika oba doma da podrţe 
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upotrebu vojne sile protiv ove zemlje uslovilo odluku Stalnog komiteta da Ruska Federacija ne 

moţe više biti pridruţena članica Parlamentarne skupštine NATO. S tim u vezi, naglasio je da 

ostaje otvorena ponuda za sastanak sa ruskim predstavnicima u cilju diskusije o navedenoj 

odluci, kao i mogućnostima za odrţanje dijaloga u odreĎenoj formi. Dalje je istakao da, kao i 

ostale drţave, Ukrajina ima pravo da samostalno odlučuje o svojoj sudbini i pripadnosti dok 

NATO, kao dobar susjed, treba da ponudi savjet i podršku, kakva je i praksa sa drugim 

partnerskim zemljama koje zatraţe pomoć u pogledu učvršćivanja vrijednosti ljudskih prava, 

individualnih sloboda, demokratije i vladavine prava. Pored navedenog, ukazao je na potrebu 

pomoći Ukrajini kako bi se istrgla od energetske zavisnosti od Ruske Federacije. Saglasno 

navedenom, kazao je da Alijansa mora istaći bezbjednost snabdijevanja energijom kao gorući 

prioritet, te da dato podrazumjeva da se preinače izvori snabdijevanja, udvostruče napori u 

pogledu energetske efikasnosti, razvoj unutrašnjeg evropskog trţišta energijom, kao i 

infrastrukture. Predsjednik Parlamentarne skupštine NATO je dalje istakao da Alijansa mora 

zadrţati fokus na političkoj i bezbjednosnoj tranziciji u Avganistanu, graĎanskom ratu u Siriji, 

pitanjima meĎunarodnog terorizma, proliferaciji oruţja za masovno uništenje, te na problem 

piratstva. Dalje je istakao da će jedna od ključnih tema na predstojećem Samitu u Velsu biti 

reafirmacija jedinstvenih i nezamjenjivih transatlantskih veza, ističući da Sjeverna Amerika i 

Evropa predstavljaju najbolje prirodne saveznike, imajući u vidu da dijele zajedničke vrijednosti 

i principe. S tim u vezi, ukazao je da saveznici moraju dijeliti breme kolektivne bezbjednosti, a 

samim tim i ulagati sredstva u sektor odbrane, naročito u vremenu kada se bezbjednosni rizici i 

izazovi povećavaju. Dalje je podsjetio da se od 2003. do 2011. godine ruski udio za troškove 

odbrane udvostručio sa dva na četiri procenta, dok je NATO udio umanjen za 13%. U nastavku, 

predsjednik Bayley je istakao da zemlje članice NATO treba da ostanu posvećene podršci 

Avganistanu u predstojećem periodu, apostrofirao vaţnost Mediteranskog dijaloga i apostrofirao 

da su proširenja NATO dala ovoj organizaciji dodatnu snagu i unijela nove perspektive i 

poglede, te obnovila posvećenost fundamentalnim principima i vrijednostima na kojima Alijansa 

počiva.    

Predsjednica Parlamenta Republike Litvanije Loreta Graužinienė je podsjetila prisutne 

da ove godine zemlja domaćin skupa proslavlja desetogodišnjicu članstva u NATO i istakla da 

članstvo u ovoj organizaciji ne predstavlja samo garant bezbjednosti, već i posvećenost 

zajedničkom radu na jačanju Alijanse, te dijeljenju odgovornosti za bezbjednost sa onima kojima 

je danas potrebna pomoć. Saglasno navedenom, apostrofirala je da podrška Gruziji, Moldaviji i 

Ukrajini, koje su se snaţno opredijelile za izgradnju budućnosti na demokratskim principima, 

predstavlja vaţan dio litvanske vanjske politike. Nadalje je iznijela podršku svoje zemlje 

naporima Vlade Ukrajine da ostvari širok nacionalni dijalog, kao i sprovedenim predsjedničkim 

izborima. U nastavku, predsjednica Parlamenta je naglasila da proširenje NATO igra ključnu 
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ulogu u širenju i učvršćivanju ideja slobode i demokratije širom Evrope nakon pada „gvozdene 

zavjese“.  TakoĎe, istakla je da su dosadašnja proširenja Alijanse pokazala vaţnost ovog procesa 

kako za samu organizaciju, tako i za zemlje aspirante, te apostrofirala da snaţnu podršku politici 

otvorenih vrata treba nastaviti. U pogledu aktuelnog trenutka i bezbjednosnih prijetnji, 

predsjednica Parlamenta Republike Litvanije je ukazala na potrebu da se intenzivira diskusija o 

ulozi NATO u ublaţavanju sajber i informacionih napada. Pored navedenog, naglasila je da se 

mora voditi računa i o mjerama za odvraćanje neprijateljskih zemalja i ukazala da ni 

najmodernije tehnologije, ni oruţje ne mogu braniti niti štititi bez uključenosti naroda i vojnika. 

S tim u bezi, naglasila je da jedino vojska i društvo zasnovano na snaţnim vrijednostima i 

principima uz rezistentnost na propagandu mogu izdrţati moderne forme agresije, te da 

nevedeno predstavlja novi izazov za Alijansu.  

Predsjednik Vlade Republike Litvanije Algirdas Butkevičius je istakao da borbreni avioni 

NATO na nebu zemlje domaćina i drugih baltičkih drţava ne simbolizuju samo prisustvo ove 

organizacije, već i istinski garant bezbjednosti, te stvarni dokaz solidarnosti i odgovornosti 

drţava članica. Dalje je podsjetio da su litvanske parlamentarne partije u martu tekuće godine 

potpisale Sporazum o vanjskoj, bezbjednosnoj i odbrambenoj politici, kojim izraţavaju svoju 

posvećenost da dosljedno na godišnjem planu povećavaju izdvajanja za nacionalnu odbranu sa 

ciljem dostizanja 2% BDP do 2020. godine. S tim u vezi, doći će do povećanja budţeta za 

odbranu, dok će dodatni izvori prihoda pomoći unapreĎenju litvanskih sposobnosti i povećanju 

podrške NATO saveznicima. Premijer je kazao da su baltičke zemlje na meti ruske propagande, 

te da posljednja dešavanja u Ukrajini pokazuju da tanka linija dijeli propagandu od vojnih 

nemira. Dalje je ukazao da rusko podsticanje previranja u Ukrajini podriva bezbjednost i 

stabilnost Evrope i da, s tim u vezi, navedene nove prijetnje i izazovi moraju da budu tretirani 

kroz strateško razmišljanje, pametno planiranje i snaţan odgovor drţava članica Alijanse. U 

skladu sa navedenim, a u susret predstojećem Samitu u Velsu apostrofirao je da drţave članice 

moraju unaprijediti kapacitete kolektivne odbrane i osigurati bezbjednost svojih saveznika; 

nastaviti sa podrškom Ukrajini i obezbijediti kredibilitet NATO partnerstava i politike otvorenih 

vrata. Pored navedenog, premijer je izrazio uvjerenje da će na Samitu u Velsu biti usvojena 

Deklaracija o transatlantskim odnosima, koja će postaviti smjernice za buduće djelovanje 

Alijanse. TakoĎe, naglasio je da kao savez demokratskih drţava NATO mora preuzeti na sebe 

odgovornost onih zemalja koje se još uvijek ne mogu osloniti na bezbjednost garantovanu 

članstvom u ovoj organizaciji. Saglasno navedenom, mora se izraditi jasan akcioni plan za četiri 

drţave aspiranta: Gruziju, Bosnu i Hercegovinu, Makedoniju i Crnu Goru, te nastaviti dijalog i 

podrška budućoj saradnji sa istočnim partnerima: Jermenijom, Azerbejdţanom i Moldavijom. 

Sekretar Savjeta za nacionalnu bezbjednost i odbranu Ukrajine Andriy Parubiy je 

predstavio aktuelnu situaciju u svojoj zemlji ističući da Ruska Federacija dosljedno uništava 
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postojeći sistem meĎunarodnih bezbjednosnih grancija i stvara uslove za nove linije razdvajanja 

u Evropi. Podsjetivši na sjednicu Savjeta bezbjednosti Ujedinjenih nacija, ukazao je da ni 

tradicionalni saveznici ne podrţavaju rusku poziciju, te da navedeno vodi sve većoj 

meĎunarodnoj izolaciji Moskve. Dalje je ukazao na djelovanje Ruske Federacije u pravcu 

opstrukcije predsjedničkih izbora u Ukrajini i ometanja izbornog procesa, ali i apostrofirao da je 

25. maja tekuće godine potvrĎeno jedinstvo zemlje koju predstavlja i jasno trasiran njen evropski 

put. Pored navedenog, osvrnuo se i na bezbjednosnu situaciju u Ukrajini i moguće pravce ruskog 

djelovanja u narednom periodu. Ukazavši na mjere koje preduzimaju vlasti u cilju stabilizacije 

prilika, ukazao je na potrebu za podrškom meĎunarodne zajednice, cijeneći da dešavanja u 

Ukrajini imaju uticaj ne samo na evropsku, već i na svjetsku bezbjednost. TakoĎe, podsjetio je na 

vaţan zadatak uspostavljanja direktne komunikacije sa stanovništvom u oblasti Donjeck i 

Lugansk, te naglasio da prioritet u ovoj oblasti predstavlja nastavak širokog nacionalnog 

dijaloga. Dalje je ukazao na potrebu vanrednih parlamentarnih izbora, kao i na reformske korake 

u ekonomskoj sferi. Pored navedenog, naglasio je vaţnost izrade dugoročnog programa za razvoj 

i reformu sektora odbrane i bezbjednosti Ukrajine u skladu sa najvišim meĎunarodnim 

standardima.  

Učesnicima se takoĎe obratio i generalni sekretar NATO Anders Fogh Rasmussen koji se 

u svom izlaganju posebno osvrnuo na jačanje kapaciteta u okviru Alijanse, potrebu za većim 

budţetskim izdvajanjima za sektor odbrane u zemljama članicama, kao i na vaţnost unapreĎenja 

transatlantskih veza. TakoĎe, podsjetio je na aktivnosti nakon okončanja hladnog rata u pogledu 

uspostavljanja iskrenog bezbjednosnog partnerstva sa Ruskom Federacijom, te da su u 

navedenom periodu ruski odgovori na brojne inicijative Alijanse pomogli prevazilaţenju podjela 

iz prošlosti, kao i unapreĎenju stabilnosti i bezbjednosti u evroatlantskoj zajednici. MeĎutim, 

ukazao je da u posljednjim mjesecima Ruska Federacija pokazuje spremnost za prekrajanjem 

granica i ponovnim stvaranjem linija podjele u Evropi, kao i spremnost za destabilizaciju 

suverenih drţava u teţnji za ostvarenjem geopolitičkih ciljeva. Saglasno navedenom, generalni 

sekretar je ocijenio neophodnim da se nastupi snaţno, sa saveznicima, Ukrajinom i drugim 

partnerima. U navedenom kontekstu, ukazao je na preduzete mjere u cilju jačanja kolektivne 

odbrane, što uključuje i pregled odbrambenih planova. Naglasio je da su navedene mjere 

defanzivne, te da su u skladu sa duţnošću saveznika da se odbrane od prijetnji saglasno 

meĎunarodnim obavezama. Pored navedenog, ukazao je na podršku ukrajinskoj nezavisnosti i 

terititorijalnom integritetu ističući da ukrajinski narod treba sam da odluči o svojoj budućnosti 

bez vanjskih uticaja, te da su nedavno odrţani predsjednički izbori vaţan korak u tom pravcu. U 

nastavku, generalni sekretar Rasmussen se osvrnuo na pitanje izdvajanja za sektor odbrane i 

podsjetio da su od 2008. ruski izdaci za odbranu rasli za oko 10% godišnje, što predstavlja 

ukupno povećanje za više od 50%, te ukazao da će po mnogim prognozama u narednim 
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godinama ovaj procenat rasti. Sa druge strane, istakao je da su ukupna izdvajanja evropskih 

saveznika za odbranu umanjena za skoro 10%, dok su pojedine drţave članice smanjile sredstva 

za više od 40%. Danas, kazao je, samo četiri drţave članice izdavajaju predviĎenih 2% BDP na 

sektor odbrane dok sedam saveznika izdvaja čak manje od 1%. Pored navedenog, planirano 

smanjenje troškova Sjedinjenih Američkih Drţava na ovom planu će učiniti navedeni procenat 

još manjim. Saglasno iznijetom, apostrofirao je da pomenuti trend mora biti promijenjen. Uz 

napomenu da je umanjenje izdataka za oblast odbrane za mnoge drţave članice bilo neophodno 

za stabilizaciju ekonomije, ukazao je da danas, po ostvarenju ţeljenih potreba postoji nuţnost za 

većim izdvajanjima u datom sektoru. Saglasno iznijetom, pozdravio je odluke koje su u 

navedenom pravcu donijele Litvanija, Letonija, Poljska i Rumunija, te izrazio nadu da će to biti i 

zajednički stav svih drţava članica na predstojećem Samitu u Velsu. S tim u vezi, istakao je da 

nije samo vaţno izdvajanje sredstava već i njihova namjena, te ukazao na očekivanja da 

saveznici popune nedostatke u pogledu sposobnosti, te da se više radi na multilateralnom nego 

individualnom planu. Naglasio je da treba voditi računa o ispunjavanju ključnih zadataka koji se 

odnose na kolektivnu odbranu i bezbjednost, kao i upravljanje krizama. U nastavku je 

apostrofirao da transatlantske veze ostaju temelj slobode, napretka i djelovanja drţava članica 

Alijanse, te ukazao da će predstojeći Samit u Velsu doprinijeti njihovoj reafirmaciji i definisanju 

zajedničke budućnosti. Pored navedenog, apostrofirao je ulogu poslanika na promovisanju 

transatlantskog duha, dugoročnih trgovinskih i investicionih sporazuma izmeĎu Evropske unije i 

Sjedinjenih Američkih Drţava, te Evropske unije i Kanade, zatim otvaranju energetskog trţišta i 

sve manjem oslanjanju na uvoz energije iz trećih zemalja. Saglasno iznijetom, pozdravio je 

Deklaraciju Parlamentarne skupštine NATO o transatlantskim odnosima.  

  Tokom diskusije bilo je riječi o aktuelnom stanju i implikacijama posljednjih dešavanja u 

Ukrajini na meĎunarodnu bezbjednost, posljedicama graĎanskog rata u Siriji, potrebi jačanja 

transatlantskih partnerstava, kao i politici otvorenih vrata Alijanse. 

Prvog dana skupa, Parlamentarna skupština je usvojila Deklaraciju o proširenju NATO 

kojom apeluje na vlade i parlamente zemalja članica Sjevernoatlantskog saveza da na Samitu 

NATO u Velsu priznaju napredak koje su postigle zemlje aspiranti, na osnovu rezultata 

sveobuhvatnog pregleda koji bi trebalo da bude okončan u junu te da, izmeĎu ostalog, otvore put 

za članstvo Crne Gore u Alijansi. Pored navedenog, Parlamentarna skupština je usvojila 

Deklaraciju o podršci Ukrajini i Deklaraciju o transatlantskim odnosima. 

U nastavku su prezentovane odluke Stalnog komiteta u pogledu Ruske Federacije, kao i 

Skupštine Kosova, čiji su predstavnici uzeli učešće na Parlamentarnoj skupštini NATO. TakoĎe, 

bilo je riječi o finansijskim pitanjima, te izdacima napravljenim tokom protekle godine. 
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Drugog dana Proljećnjeg zasijedanja Parlamentarne skupštine NATO, nakon sastanaka 

političkih grupacija, odrţani su sastanci Političkog komiteta, Komiteta za nauku i tehnologiju i 

Komiteta za ekonomiju i bezbjednost. 

Na sastanku Političkog komiteta je o dešavanjima na istoku Evrope i litvanskoj 

perspektivi govorio ministar vanjskih poslova zemlje domaćina Linas Antanas Linkevicius, koji 

je istakao da dešavanja u Ukrajini nemaju lokalni karatkter, te da drţave članice NATO moraju 

zauzeti jasnu poziciju, ukazavši da sankcije ne treba da budu uklonjene sa agende. S tim u vezi, 

pozitivnim je ocijenio vojno pojačanje u drţavama članicama na istoku, ističući da navedeno 

predstavlja uvjerenje za njihovu potpunu zaštitu, te naglasio da NATO treba da razmotri i trajno 

stacioniranje vojnih jedinica u baltičkim drţavama. U nastavku je razmotren Nacrt izvještaja 

Podkomiteta za NATO partnerstva na temu „NATO partnerstva i politika otvorenih vrata 

Alijanse“, koji je prezentovala izvjestilac Rasa Jukneviciene i istakla da saradnja izmeĎu Rusije i 

NATO treba biti pod suspenzijom dok ne doĎe do preduzimanja konkretnih mjera za smirivanje 

krize u Ukrajini. U meĎuvremenu, Alijansa treba da zadrţi trend otvorenih vrata prema novim 

članicama, bez obzira na rusko protivljenje i ponudi Gruziji akcioni plan za članstvo na Samitu 

NATO u Velsu. O aktuelnim dešavanjuma u Avganistanu i implikacijama za period nakon 2014. 

godine govorio je pisac i novinar iz Pakistana Ahmed Rashid. Uslijedila je diskusija sa 

ambasadorom Belgije pri NATO, NJ.E. Rudy Huygelen-om, ambasadorom Italije pri NATO, 

NJ.E. Gabriele Checchia-om i ambasadorom Slovačke pri NATO, NJ.E. Tomasom Valasekom o 

predstojećem Samitu u Velsu. Izvjestilac Jadwiga Zakrzewska iz Poljske predstavio je Nacrt 

izvještaja Podkomiteta za transatlantske odnose na temu „NATO poslije 2014. godine“. Pored 

navedenog, na sastanku Političkog komiteta bilo je riječi o Nacrtu generalnog izvještaja na temu 

„Bezbjednosna dinamika na jugoistočnim granicama NATO - implikacije za transatlantsku 

saradnju“, koji je predstavio glavni izvjestilac iz Litvanije Ojars Eriks Kalnins. Izlaganje je bilo 

praćeno prezentacijom italijanskog ministra vanjskih poslova Federica Mogherinia na temu 

„Tranzicija u Sjevernoj Africi-potreba za transatlantskom saradnjom“. 

O bezbjednosnim i ekonomskim dešavanjima u oblasti Sahel, ekonomskoj dimenziji 

promjene pristupa Aziji od strane Sjedinjenih Američkih Drţava i Evropske unije, kao i o 

pregovorima u pogledu transatlantskih trgovinskih i investicionih partnerstava bilo je riječi na 
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sastanku Komiteta za ekonomiju i bezbjednost, u okviru kojeg se učesnicima obratio predsjednik 

Odbora i generalni direktor Lietuvos Energija UAB (vodeće energetske kompanije u Litvaniji) 

Dalius Misunas govoreći na temu „Litvanska energija - regionalna perspektiva“. Uslijedila je 

prezentacija Andrei Illarionova, višeg saradnika u Centru za globalnu slobodu i napredak 

vašingtonskog Kejto instituta i bivši savjetnik za ekonomiju ruskog predsjednika Vladimira 

Putina na temu „Politička i ekonomska situacija u Ukrajini i njena povezanost sa Rusijom i 

zapadom“. U svom izlaganju, Illarionov je upozorio da agresija prema Ukrajini predstavlja dio 

ruskih ekspanzionističkih namjera i istakao da posljednja dešavanja treba razumjeti kao rat, u 

kome neko mora pobijediti, a neko izgubiti. S tim u vezi, ocijenio je nametnute sankcije ruskim 

zvaničnicima neuspješnim, te da za suprotstavljanje ruskom reţimu zapadne zemlje moraju 

razviti dugoročnu strategiju za promociju demokratije, čije uspostavljanje u Ukrajini moţe 

postati primjer stanovnicima u Ruskoj Federaciji. Uslijedila je prezentacija profesora 

meĎunarodne istorije i politike na Institutu za meĎunarodne i razvojne studije u Ţenevi Lanxin 

Xiang-a na temu „Kineska perspektiva u pogledu američkog i evropskog rebalansa prema Aziji“. 

O bezbjednosnim i ekonomskim dešavanjima na području Sahela bilo je riječi u okviru 

predstavljanja Nacrta izvještaja Podkomiteta za tranziciju i razvoj od strane Faika Oztraka. 

Izvjestilac iz Holandije Menno Knipp predstavio je Nacrt izvještaja Podkomiteta za 

transatlantske ekonomske odnose na temu „Ekonomska dimenzija promjene u američkom i 

evropskom pristupu Aziji“. Na sastanku Komiteta za ekonomiju i bezbjednost predstavljen je i 

Nacrt generalnog izvještaja na temu „Transatlantska trgovinska i investiciona partnerstva“, o 

čemu je govorio glavni izvjestilac Diego Lopez Garrido iz Španije. 

Na sastanku Komiteta za nauku i tehnologiju razmotreno je pitanje evropske energetske 

bezbjednosti, balističke protivraketne odbrane, te sajber prostora i evroatlantske bezbjednosti. O 

energetskoj bezbjednosti govorio je ministar energetike Republike Litvanije Jaroslav Neverovic. 

Na sastanku je razmotren i Nacrt izvještaja Podkomiteta za energetiku i bezbjednost ţivotne 

sredine na temu „Evropska energetska bezbjednost: juţni gasni koridor“, koji je predstavio 

izvjestilac Osman Bak iz Turske. Uslijedile su prezentacije višeg saradnika na Programu 

nuklearne politike Karnegijevog fonda za meĎunarodni mir iz Berlina Marka Hibbsa na temu 

„Iranski nuklearni program“, Nacrta izvještaja generalnog izvjestioca Stephen Gilberta iz Velike 

Britanije na temu „Globalno širenje balističkih projektila za odbranu“, kao i Nacrt posebnog 

izvještaja „Sajber prostor i evroatlantska bezbjednost“, izvjestioca Philippe Vitela iz Francuske.  

U nastavku je bilo riječi i o evroatlantskoj kontroli naoruţanja u svijetlu pogoršanja odnosa sa 

Rusijom.  

*** 



 

8 

 

Trećeg dana Proljećnjeg zasijedanja Parlamentarne skupštine NATO odrţani sastanci 

Komiteta za odbranu i bezbjednost i Komiteta za civilnu dimenziju bezbjednosti, kao i sastanak 

Stalnog komiteta. 

Na sastanku Komiteta za odbranu i bezbjednost govorili su ministar odbrane Republike 

Litvanije Juozas Olekas i načelnik Generalštaba general Arvydas Pocius. Uslijedila je 

prezentacija višeg saradnika za istraţivanja Fondacije za strateška istraţivanja iz Pariza, Isabelle 

Facon na temu „Ruski regionalni revizionizam“. U nastavku je glavni izvjestilac Julio Miranda 

Calha iz Portugalije predstavio Nacrt izvještaja na temu „Avganistan 2014: ključna raskrsnica za 

NATO i meĎunarodnu zajednicu“. TakoĎe, predstavljen  je i Nacrt izvještaja Podkomiteta za 

transatlantsku saradnju u oblasti odbrane i bezbjednosti na temu „Globalne implikacije 

graĎanskog rata u Siriji: koja je uloga NATO?“, izvjestioca Andrzeja Szewinskog iz Poljske. O 

rastućoj militarizaciji u azijsko-pacifičkoj regiji govorio je profesor meĎunarodne istorije i 

politike na Institutu za meĎunarodne i razvojne studije u Ţenevi Lanxin Xiang. Pored 

navedenog, bilo je riječi o pravcima unapreĎenja koncepta pametne odbrane i potrebi kreiranja 

platforme u susret razvoju novih tehnologija u okviru razmatranja Nacrta izvještaja Podkomiteta 

za buduće odbrambene i bezbjednosne kapacitete.  

Aktuelna politička dešavanja u Avganistanu, situacija u Ukrajini i njen uticaj na globalnu 

bezbjednost, borba protiv terorizma, te unutrašnji i vanjski izazovi u procesu evroatlantskih 

integracija Gruzije bili su tema sastanka Komiteta za civilnu dimenziju bezbjednosti. U okviru 

panel diskusije o aktuelnim političkim dešavanjima u Avganistanu razmotren je Nacrt izvještaja 

generalnog izvjestioca Ulle Schmidt iz Savezne Republike Njemačke na temu „Politička 

tranzicija u Avganistanu: dostignuća i izazovi“, nakon kojeg je uslijedila prezentacija pisca i 

novinara iz Pakistana Ahmeda Rashida na temu „Aktuelna dešavanja u Avganistanu - 

implikacije na period nakon 2014. godine“. U okviru panel diskusije o situaciji u Ukrajini, 

prezentovan je poseban izvještaj „Evropski Majdan: šta je ulog za Ukrajinu i globalnu 

bezbjednost“ od strane izvjestioca Witolda Waszczykowskog iz Poljske, dok je o navedenoj temi 

govorio i novinar Vitaly Portnikov. Uslijedila je prezentacija pukovnika Sauliusa Guzeviciusa, 

direktora Odjeljenja za strateško komuniciranje u litvanskim Oruţanim snagama o informacionoj 

bezbjednosti. Pored navedenog, na sastanku je razmotren i Nacrt izvještaja Podkomiteta za 

demokratsko upravljanje „Borba protiv terorizma-izgradnja demokratskih institucija u oblasti 

bezbjednosti i odbrane“ izvjestioca Joëlle Garriaud-Maylam iz Francuske, koja je prezentovala i 

drugi izvještaj navedenog Podkomiteta na temu „Evroatlantske integracije Gruzije: unutrašnji i 

spoljašnji izazovi“, nakon čega je uslijedila diskusija u prisustvu ambasadora Litvanije pri 

NATO NJ.E. Kęstutisa Jankauskasa. 
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Na sastancima komiteta su razmotreni Komentari generalnog sekretara NATO na 

preporuke Parlamentarne skupštine NATO, usvojene tokom 2013. godine i predlozi zapisnika sa 

sjednica komiteta odrţanih tokom 59. Godišnjeg zasijedanja Parlamentarne skupštine NATO, 

odrţanog u periodu 11-14. oktobra 2013. godine u Dubrovniku, dok su u završnom dijelu 

predstavljene smjernice aktivnosti za predstojeći period.    

 U nastavku je odrţan sastanak Stalnog komiteta, čime je i okončan rad skupa. 

 

PRIPREMILA: 

u svojstvu sekretara delegacije       ČLAN DELEGACIJE    

Vera Damjanović, s.r.          Borislav Banović, s.r.  

            

                                                       

Prilog izvještaja: 

Deklaracija o proširenju NATO (Declaration on NATO enlargement) 

Deklaracija o podršci Ukrajini (Declaration on Supporting Ukraine) 

Deklaracija o transatlantskim odnosima (Declaration on Transatlantic Relations) 

 


